


    		
          			
                projets / projects
              		
                publications
              		
                agence / office
              


        	> disclaimer	
		
        		
	





  
	
      		Réserves de la fondation Serralves, Porto
Storerooms for artworks of the Serralves Foundation, Porto
		 
		lieu / location:	Porto, Portugal          
		année / year:	2008
		catégorie / type:	culture
		état / status:	competition, unbuilt / concours, non réalisé
		surface / size:	21 300 m2 [229 270 sq. ft.]
		client:	Serralves Foundation
		coût / cost:	23 M€ HT/net + 1,9 M€ HT/net for the gardens and planted terraces
		 
		> text english
		> text français
		> images
		 
		> fiche projet
		 
		> publications (1)


    	
      
      					
					
					
					
					
					
					
					



      

      
      	It was an enormous industrial site in Matosinhos. Everything had been razed to make way for a real estate operation concerning private condominiums around a park that was also private.

On this deteriorated site, that had lost all interest, the only endearing elements were the small chapel and its tranquil, charming garden and strange masses of plants, plane trees and eucalyptus, which were anachronistic in this landscape.



The main function of the building is to store artworks but they can, however, be visited and the building can also be used for exhibitions. It can therefore evolve.



We did not want to keep the factory’s stack as a reminder of its industrial activity.

The building will not have an iconic calling, without appropriation either in the site or through its function. The icon is the Serralves Foundation, in the center of Porto.



Our project therefore primarily defines an edifice offering a large number of possibilities. Its structure has major potential for areas and volumes of different heights that are very flexible and have the capacity to be recycled and transformed. 



The building is absorbed into the dense mass of plants starting from the ground or the terraces, in this way blending into the neighboring mass of trees. 



The Kandalama hotel in Sri Lanka, by the architect Geoffrey Bawa, thus becomes a reference for the project.



The project for Serralves is composed of four principal levels of decreasing areas, creating terraces for abundant plantings. 

The parking garage is on the ground floor, to the north. It is covered with flooring that creates a mezzanine on the ground floor space. There is no excavated level so that heavy construction work can be avoided.



The main building system, composed of prefabricated concrete columns, beams and flooring is based on a large-span grid of 12.5 x 9.5 m [41 ft. x 31 ft.]. 

All the floors can bear heavy loads.

The ceiling height on the ground floor is 8.6 m [28.2 ft.], that of each main level is defined at 5.4 m [17.7 ft.].



This permits volumes with considerable height, for storing large artworks or for exhibitions, or a horizontal division into ceilings about 3 m or 2.5 m [9.8 or 8.2 ft.] for standard premises.

The intermediate flooring is made of a light metal structure.



The terraces can hold containers with plant soil 1 m to 1.5 m [3.3 to 4.9 ft.] high.

The façades are glass, but the abundant vegetation that will cover the building will create permanent shade on the inside, especially for all the storage areas. 



The dense, very massive vegetation in front of the façades, composed of different plant varieties, provides very pleasant interior ambiences and filtered light.



The garden and terraces are planted with a great variety of luxurious and prolific flora: trees, bushes, vines, hanging plants.



The site will thus become astonishing.





Location : Porto, Portugal

Design years : Competition, non prize winner 2008

Client : Fondation Serralves

Architects : 

Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal, associated to Manuel Mendes, Ivo Oliveira & Mathilde Beauchard, Dulcineia Neves Dos Santos

with, Natalina Viera da Costa, Nicolas Guérin, Julien Sage-Thomas, Thiago N’Replé, Nayean Kwak, Tatiana Jarpa, collaborators

and Kaori Ikemiyagi, Yuko Ohashi (model)

Program : Artworks storage of the Serralves foundation, temporary exhibition plces, educative department, offices

Area : 21 300 net space (including 2000 sqm for car parking)

Cost : 23 M€ HT + 1,9 M€ HT for gardens and planted terraces


      

      
      	C’était un vaste site industriel à Matosinhos. Tout a été démoli pour faire une opération immobilière de condominiums privés, autour d’un parc lui aussi privé.

Sur ce site dégradé, devenu sans intérêt, les seuls éléments attachants étaient la petite chapelle avec son jardin, tranquille, charmant, et d’étranges masses végétales, platanes et eucalyptus, anachroniques dans ce paysage.



La vocation principale du bâtiment est celle d’un stockage d’œuvres d’art cependant visitable et pouvant aussi recevoir des expositions. Elle peut donc évoluer.



Nous n’avons pas voulu conserver la cheminée de l’usine comme mémoire de l’activité ouvrière.

Le bâtiment n’aura pas non plus de vocation iconique, non appropriée, ni dans le site, ni par sa fonction. L’icône, c’est la Fondation Serralves, au centre de Porto.



Notre projet définit donc essentiellement un édifice proposant un grand nombre de possibilités. Sa structure offre un potentiel important de surfaces et de volumes de hauteurs différentes, très flexibles, ayant capacité à se recycler et à se transformer. 



Le bâtiment est absorbé dans une masse végétale dense partant du sol ou des terrasses, se fondant ainsi dans les masses arborées voisines. 



L’hôtel Kandalama au Sri Lanka, de l’architecte Geoffrey Bawa, devient alors une référence pour le projet.



Le projet pour Serralves comprend quatre niveaux principaux de surface décroissante, créant des terrasses pour des plantations abondantes. 

Le parking est au rez-de-chaussée, au nord. Il est recouvert par un plancher en mezzanine sur l’espace du rez-de-chaussée. Il n’y a pas de niveau enterré pour éviter les travaux lourds.



Le système constructif principal, constitué par des poteaux, poutres et planchers en béton préfabriqué, est basé sur une trame de grande portée de 12,50 m x 9,50 m. 

Tous les planchers peuvent recevoir des surcharges importantes.

La hauteur sous plafond du rez-de-chaussée est de 8,60 m, celle de chaque niveau principal est définie à 5,40 m.



Elle permet des volumes de grande hauteur, pour le stockage des grandes œuvres ou les expositions, ou une re-division en deux hauteurs de 3 m ou 2,50 m environ sous plafond, pour des locaux courants.

Les planchers intermédiaires sont en structure métallique légère.



Les terrasses reçoivent des containers avec de la terre végétale, de 1 m à 1,50 m de hauteur.

Les façades sont vitrées, mais la végétation intensive qui va recouvrir le bâtiment va créer une pénombre permanente à l’intérieur, notamment pour toutes les parties stockage. 



La végétation, massive, très dense devant les façades, composée de différentes variétés, procure des ambiances intérieures très agréables et des lumières filtrées.



Le jardin et les terrasses sont plantés par des variétés luxuriantes et prolifères d’une grande diversité : arbres, arbustes, plantes grimpantes, plantes retombantes.



Le lieu deviendra ainsi étonnant.





Site : Porto, Portugal

Date : concours non lauréat 2008

Client : Fondation Serralves

Architectes : 

Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal associés à Manuel Mendes, Ivo Oliveira & Mathilde Beauchard, Dulcineia Neves Dos Santos

avec, Natalina Viera da Costa, Nicolas Guérin, Julien Sage-Thomas, Thiago N’Replé, Nayean Kwak, Tatiana Jarpa, architectes collaborateurs

et Kaori Ikemiyagi, Yuko Ohashi (maquette)

Programme : Stockage d’œuvres de la fondation Serralves, expositions temporaires, département éducatif, bureaux 

Surface : 21 300 m² SHON (inclus 2 000 m² de stationnement)

Coût : 23 M€ HT + 1,9 M€ HT pour les jardins et terrasses plantées


      

    


  



